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Si me permiten, voy a ir acabando, diciendo que la 
Conselleria de Innovación, Universidades, Ciencia y 
Sociedad Digital ha presentado un documento de presu-
puestos que pone el foco en la recuperación económica y 
social de la comunitat y que sitúa a la ciencia, a la investiga-
ción y a la innovación en el lugar que se merecen. Son unos 
presupuestos históricos, que marcan un antes y un después 
en la apuesta por la I+D+I como inversión para nuestro 
futuro, como motor de crecimiento, y que la Generalitat 
Valenciana, con este presupuesto, marca un antes y un 
después en la dirección de reforzar nuestro sistema de cien-
cia, investigación e innovación, porque nos jugamos mucho 
en ello .

Así que quedo a su disposición. Y esto, todo esto, esta 
presentación corresponde a los presupuestos de la 
Conselleria de Innovación, Universidades, Ciencia y 
Sociedad Digital para el año 2021 .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señora consellera y a los diputa-
dos que han participado.

Pues, con esto, terminamos la comparecencia, esta primera 
comparecencia del día de hoy . Y suspendemos la comisión 
hasta las doce y media, que corresponde la comparecencia 
de la consellera de Participación, Transparencia, Cooperación 
y Calidad Democrática.

Muchísimas gracias .

La senyora consellera d’Innovació, Universitats, Ciència i 
Societat Digital:

Gracias .

(Se suspén la reunió durant uns minuts)

Compareixença de la consellera de Participació, Transparència, 
Cooperació i Qualitat Democràtica, senyora Rosa Pérez Garijo, 
per a informar sobre el Projecte de llei de pressupostos de la 
Generalitat per a l’exercici 2021 pel que fa a la seua conselleria

La senyora presidenta:

(Inoïble) ... con la comparecencia de la consellera de 
Participación y Transparencia, Cooperación y Calidad 
Democrática, la señora Pérez, que ya la tenemos aquí, en un 
turno de 25 minutos en su primera intervención . Cada grupo 
tendrá 6 minutos en la intervención que va a continuación. 
Una segunda intervención por parte de la consellera de 15 
minutos y los grupos que quieran ejercer la réplica tendrán 3 
minutos y el cierre de la consellera de 3 minutos .

A partir de aquí, cuando usted quiera. (Veus) Sí, sí, como hay 
distancia suficiente podemos hablar.

La senyora consellera de Participació, Transparència, 
Cooperació i Qualitat Democràtica:

Se lo agradezco mucho.

La senyora presidenta:

Sí. Quien tenga el uso de la palabra y considere que quiere 
hacerlo sin mascarilla, no hay ningún problema .

Así que, a partir del momento que usted quiera, empezamos 
con su intervención .

La senyora consellera de Participació, Transparència, 
Cooperació i Qualitat Democràtica:

Gràcies, presidenta .

Senyories .

La senyora presidenta:

El micro, por favor .

Aquel, creo que es aquel. Sí. Ahí, muchas gracias.

La senyora consellera de Participació, Transparència, 
Cooperació i Qualitat Democràtica:

Gràcies, presidenta .

Senyories .

Com a responsable de la Conselleria de Participació, 
Transparència, Cooperació i Qualitat Democràtica, identifi-
cada en la secció 22, comparec davant aquesta cambra per 
explicar els pressupostos destinats per al 2021. Un total de 
57.002.530 euros seran els destinats per assolir en pleni-
tud una societat valenciana participativa, amb una cultura de 
la transparència, solidària amb aquelles persones que més 
ho necessiten i compromesa en dignificar la seua memòria i 
enfortir la nostra qualitat democràtica.

Es tracta d’uns fons econòmics que representen allò que ens 
exigix la ciutadania quan reclama més rendició de comptes i 
major implicació en els assumptes públics . Uns pressupostos 
que ens permeten, a més, complir amb el mandat del poble 
valencià que ens demana dignitat per a les víctimes del fran-
quisme i també que prestem l’ajuda internacional que tot 
govern ha de donar a aquells territoris i poblacions que més 
ho necessiten .
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Així doncs, a continuació passe a exposar-los més detalla-
dament quines actuacions concretes desenvoluparà aquesta 
Conselleria de Participació, Transparència, Cooperació i 
Qualitat Democràtica, diferenciant-les per matèries.

I ja els avance que hem tingut en compte les accions de la 
iniciativa «Alcem-nos», una actuació dissenyada per a la 
reconstrucció post-COVID-19 amb uns 13,8 milions del 
nostre pressupost. Això permetrà complir fins a 24 accions 
d’aquest acord, entre elles podem destacar-ne algunes com, 
ara, la formació en competències digitals de la ciutadania, 
la regeneració de l’administració i l’impuls del govern obert. 
Perquè una de les prioritats d’aquesta conselleria durant 
el proper 2021 serà ajudar a que tornem a una millorada 
normalitat. Bé, estic ficant-vos les diapositives.

En primer lloc, els expose el pressupost per a participació 
ciutadana que destinarà aquesta conselleria per a l’exercici 
2021. Aquest programa, 112.90, té una dotació de 3,1 
milions d’euros, amb un augment d’un 20,1 %. La seua fina-
litat és promoure i consolidar una societat més democràtica 
mitjançant una governança participativa que facilite la impli-
cació ciutadana en tots els assumptes públics .

Preveu actuacions per a l’impuls i execució dels proces-
sos participatius en l’àmbit de les administracions públi-
ques, el suport a l’associacionisme i el foment de la coopera-
ció interassociativa amb un augment del 22,5 % en el capítol 
IV. Com a novetat important, destaca l’impuls dels proces-
sos participatius transversals en l’escenari de crisi sanitària 
causada per aquesta pandèmia. El més significatiu d’ells és 
«Alcem-nos/Acord Ciutadà», una iniciativa específica on hem 
inclòs desenes de propostes i on s’ha involucrat la ciutadania 
per a la reconstrucció post-COVID .

Així mateix, també tinc el plaer d’anunciar-los que des de 
l’àrea de participació d’aquesta conselleria es pretén execu-
tar al 2021 el projecte pilot dels primers pressupostos parti-
cipatius de la Generalitat, per a donar encara més veu a la 
ciutadania valenciana que té dret a intervindre activament 
en els assumptes públics .

Per altra banda, volem implementar nous mecanismes elec-
trònics per afavorir els debats i les iniciatives i consultes 
ciutadanes mitjançant el nou portal de transparència de la 
Generalitat .

També destaquem l’aprovació del reglament que crearà el 
nou registre electrònic d’òrgans de participació ciutadana, en 
desenvolupament de la Llei 2/2015, de transparència, bon 
govern i participació ciutadana de la Comunitat Valenciana, 
que regula una major presència de la ciutadania en els nous 
òrgans de participació que es creen. En aquest programa de 
participació es contempla impulsar i incrementar el nombre 
de processos participatius en l’àmbit de la Generalitat per a 
l’elaboració de plans, programes i normes.

Es preveu en aquest pressupost la posada en marxa d’un 
nou curs de formació de postgrau sobre participació ciuta-
dana i metodologies participatives en col·laboració amb 
la Universitat de València . Ho farem en el marc de la 
col·laboració amb l’Institut Valencià d’Administració Pública 
per fomentar la formació del personal públic en matèria de 
govern obert .

En l’àmbit del foment de l’associacionisme es realitzarà la 
posada en marxa d’un servei pilot de formació per al teixit 
associatiu i el disseny d’una nova estratègia de subven-
cions per als projectes de les entitats ciutadanes amb la 
col·laboració del consell de participació.

Respecte a les ajudes destinades al foment dels projectes de 
participació, augmenten els crèdits de les línies d’ajudes a les 
entitats ciutadanes amb un increment del 48 %. Es mante-
nen els crèdits per a les activitats culturals, les inversions 
per als centres valencians a l’exterior i les ajudes a les cases 
regionals. Destaquem també la creació d’una nova línia de 
concurrència competitiva per a premis a les bones pràcti-
ques de governança de les entitats locals i ciutadanes.

Pel que fa a l’àmbit universitari, es confirma la voluntat de 
continuar fomentant la investigació, la formació i la difusió 
dels valors de la participació ciutadana en l’educació supe-
rior amb una línia de 110 .000 euros, mitjançant convenis 
amb les cinc universitats públiques.

Per últim, com a novetat, es crea una línia de subvenció 
nominativa per al foment de la participació ciutadana desti-
nada a les diputacions provincials . Amb elles hem sumat 
esforços per evitar duplicitats i augmentar les quanties de 
les ajudes a les entitats locals per a projectes de participa-
ció ciutadana i foment de l’associacionisme. Aquest crèdit 
procedix de l’anterior línia de subvenció de concurrència 
competitiva i suposa un total de 450.00 euros per ajudes al 
foment de la participació en l’àmbit local.

El segon eix transversal d’aquesta conselleria és la trans-
parència que, junt a les accions d’atenció a la ciutadania i 
bon govern, forma part del programa 121.10 que augmenta 
en un 7,9 %, amb una dotació total de 7,4 milions. La polí-
tica en matèria de transparència en l’activitat pública parteix 
dels compromisos adquirits al Pla Biennal de Transparència 
2019-2021, que té l’objectiu d’implantar i fer el seguiment 
de les obligacions en matèria de transparència durant aquest 
període .

D’aquest pla biennal podem destacar la posada en funcio-
nament de l’aplicació informàtica per a la tramitació de les 
sol·licituds d’accés a la informació pública. Aquesta aplicació 
ja està en fase de proves i estarà en ple funcionament una 
vegada es formen els centres gestors que han de tramitar els 
expedients, això suposarà, sense dubtes, una millora en la 
resposta de l’administració.

A més, la Generalitat té previst l’establiment d’un marc 
de col·laboració amb les tres diputacions provincials i la 
Federació Valenciana de Municipis i Províncies per al treball 
en comú i la coordinació en aquesta matèria. Aquest marc 
afavorirà l’eficàcia, l’eficiència i la coherència en els políti-
ques de govern obert i les aliances amb altres actors muni-
cipalistes per a col·laborar en polítiques de transparència i 
rendició de comptes .

Així també, tenim prevista la concessió d’ajudes dirigi-
des a entitats locals mitjançant la firma de convenis de 
col·laboració amb les diputacions . En concret, el total 
d’ajudes per al foment de la transparència i el bon govern en 
l’àmbit local suposarà un total de 450.000 euros del nostre 
pressupost .
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Així mateix, es manté la concessió d’ajudes a les universi-
tats públiques valencianes per a la realització d’activitats de 
formació, difusió, conscienciació i investigació en matèria de 
transparència, accés a la informació pública i bon govern . En 
total es destinaran 200.000 euros perquè des de l’educació 
superior es puga transmetre a la ciutadania la importància 
de la rendició de comptes .

Per altra banda, atés el nou context de pandèmia que afecta a 
tot el territori, ha quedat palés que les dades tenen un paper 
essencial en aquesta rendició de comptes i en la confiança 
de la ciutadania, per tant, cal impulsar, com mai abans, políti-
ques de transparència i d’obertura de dades. En aquest sentit, 
estem treballant en l’elaboració i implantació d’una estratègia 
valenciana de dades obertes per a l’obertura i la reutilització 
de dades en les administracions públiques valencianes.

Estem oferint informació veraç, actualitzada i útil sobre la 
COVID-19 mitjançant la publicació de recursos d’informació 
i conjunt de dades en el portal de transparència, on hem fet 
un apartat específic sobre la gestió de la COVID-19 amb 
més de 78.400 visites des del 17 d’abril fins al moment. 
A més, el nostre portal GVA Oberta, amb tota la informa-
ció sobre la transparència de la Generalitat, suma més de 
570.000 visites des de principi d’any. Així es fa evident la 
utilitat d’aquesta web per a la ciutadania i el compromís 
d’aquest govern en el foment de la rendició de comptes.

Per una altra banda, hem d’abordar les previsions pressupos-
tàries en l’àrea d’atenció a la ciutadania. En síntesi, aques-
tes actuacions d’atenció ciutadana amb impacte pressupos-
tari s’agrupen en dues grans línies. D’una banda, mantindre i 
millorar el funcionament del sistema d’atenció a la ciutadania 
i, per un altra, mantindre i millorar els canals d’atenció presen-
cial a les oficines Prop i les no presencials mitjançant la plata-
forma multicanal 012 i la Guia Prop electrònica. A més de 
l’anterior, ja s’han incorporat i es mantenen actuacions per al 
mesurament de la qualitat amb enquestes de satisfacció.

Com a projecte nou podem citar l’adopció d’una estratè-
gia de business intelligence amb la col·laboració de la direc-
ció general de noves tecnologies per facilitar l’anàlisi i la 
consulta de dades per part del poble valencià .

D’altra banda, com vostés saben, des del minut zero del 
decret d’alarma reaccionàrem impulsant mesures urgents per 
a configurar nous serveis d’atenció com és la cita prèvia obli-
gatòria. Aquesta permet optimitzar temps d’espera i aportar 
valors d’eficàcia, eficiència i seguretat, tant per a la ciutada-
nia com per a l’empleat públic.

Una vegada la legislatura està en marxa i després d’haver ara 
un període molt complicat a causa de la COVID-19, estem 
en condicions d’aprovar el nou pla d’atenció a la ciutada-
nia abans que s’acabe 2020. En matèria d’atenció a la ciuta-
dania es fa necessari destacar que durant el 2021 seguirem 
millorant el canal telemàtic amb nous dissenys i continguts 
del portal d’atenció a la ciutadania basats en el principi de 
comunicació clara. A més, continuarem actualitzant les ofici-
nes Prop com a punts d’assistència en matèria de registre.

La comunicació clara amb la ciutadania, mitjançant l’ús del 
llenguatge i uns dissenys clars i comprensibles per a les 
persones, en tràmits, formularis i procediments serà una línia 
fonamental des del servei d’atenció a la ciutadania.

Senyories, un dels objectius d’aquest govern es fer que la 
ciutadania se senta propera a l’administració i es reafirme 
la confiança en ella. El poble valencià ha de veure en 
l’administració un lloc proper, càlid i de referència per als 
seus problemes quotidians.

També cal fer referència a altres entitats i instruments 
adscrits a aquesta conselleria que seguirem impulsant durant 
el proper any 2021, com és el Consell de Transparència, 
òrgan de garantia que veurà incrementat en un 35 % el seu 
pressupost; la Delegació de Protecció de Dades, que incre-
menta un 2,7 % la seua assignació i l’oficina de conflictes 
d’interessos, que augmenta la seua dotació en un 36,7 % per 
a seguir aplicant amb rigor la supervisió a les persones que 
ostenten o hagen ostentat càrrecs públics, l’augment, a més, 
servirà per a la gestió del nou registre de grups d’interés.

La Generalitat i aquesta conselleria considerem la política 
de cooperació al desenvolupament com una política pública 
essencial, amb un creixement del 3,1 % i un import de 35 
milions d’euros, l’objectiu de la qual és promoure el desen-
volupament humà, inclusiu i sostenible .

Aquesta línia de treball inclou processos de democratitza-
ció, bon govern, foment de la pau i el respecte dels drets 
humans de les dones i els homes. Sota aquest plantejament, 
la política valenciana de cooperació al desenvolupament 
es consolida, amb un 61,2 % del total del pressupost de la 
conselleria, com una política pública social que expressa la 
solidaritat de la societat valenciana amb altres pobles .

Al mateix temps, la política de cooperació internacional per 
al desenvolupament ha de ser absolutament transparent i 
pública, en el marc d’un ampli consens i col·laboració de tots 
els agents socials .

És imprescindible que el poble valencià conega el que fem 
i puga visualitzar a què es destinen els recursos públics. 
Necessitem el seu suport i la seua implicació, perquè aques-
tes són polítiques que demostren els valors profunds d’una 
societat .

El pròxim exercici pressupostari de 2021 vindrà marcat 
per l’elaboració del V Pla director de cooperació interna-
cional de la Comunitat Valenciana, amb caràcter quadrien-
nal. L’elaboració d’aquest cinqué pla director es durà a terme 
mitjançant un procés participatiu i afronta cinc grans reptes 
transformadors .

Consolidar el compromís de la Generalitat amb l’agenda 
mundial 2030 per al desenvolupament sostenible; reforçar 
les capacitats dels agents de la cooperació valenciana per a 
donar resposta als reptes de la pandèmia i els seus efectes als 
països estructuralment empobrits; avançar cap a la coherèn-
cia de polítiques públiques per al desenvolupament sosteni-
ble; reforçar els instruments de comunicació, transparència 
i rendició de comptes i fomentar en la societat valenciana la 
formació d’una ciutadania global compromesa amb la igualtat, 
la justícia i l’erradicació de la pobresa a tot arreu.

Destaquen també les actuacions en matèria de protec-
ció a persones defensores dels drets humans que vegen 
amenaçada la seua vida o integritat física per l’activitat que 
desenvolupen als seus països d’origen.
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També, mitjançant el present pressupost, es continua donant 
suport a la investigació en cooperació als centres d’educació 
superior i es crea una nova línia per a subvencionar la terri-
torialització dels objectius de desenvolupament sostenible.

Els ODS han d’impregnar totes les polítiques i totes les 
administracions. No són plans que executem nosaltres sols 
o una altra administració concreta . Són la concreció, en ple 
segle XXI, de la vella aspiració de llibertat, igualtat i fraterni-
tat. Uns valors irrenunciables que han de guiar-nos sempre i 
que s’enriqueixen amb la noció de sostenibilitat.

Aquest nou paradigma de convivència global representa 
també pels ajuntaments una oportunitat d’enfortir el seu 
paper sobre els ODS . Es mantenen també les accions de 
sensibilització i educació per a la ciutadania global i les 
subvencions per a la ajuda humanitària d’emergència, amb 
un total, entre les dues accions, de tres milions i mig .

La línia de subvenció que permet finançar projectes de 
prevenció de desastres, conflictes humans i promoció i 
defensa dels drets humans, amb un import de 3,9 milions 
d’euros, s’incrementa en un 77,3 % respecte al 2020; i 
pretén garantir una resposta efectiva i coherent en casos 
d’emergència en aliança amb altres actors nacionals i 
internacionals .

Una línia que cobra més sentit encara perquè les crisis 
humanitàries s’han vist agreujades des de la declaració de 
l’Organització Mundial de la Salut de la pandèmia provo-
cada per la COVID-19, que devasta, encara més si cap, a les 
poblacions més vulnerables del planeta .

Per últim, respecte al pressupost de cooperació, es proposen 
crèdits destinats a les transferències de capital, amb un total 
de sis milions i mig d’euros, que suposen un augment del 14 % 
respecte a l’any actual.

Aquesta consignació s’executarà íntegrament mitjançant 
subvencions per a la millora d’infraestructures i de capital 
necessàries per al desenvolupament en països empobrits .

(La senyora consellera fa una pausa per a beure aigua) 
Perdoneu, però és que tinc la gola superagafada... (Veus)

El quart pilar que sustenta aquesta conselleria és el compost 
per les àrees de responsabilitat social i de foment de 
l’autogovern, amb el programa 118.80, dotat amb un milió 
i mig d’euros; i la de qualitat democràtica, amb el programa 
126.70, dotat amb quasi 3,2 milions d’euros.

En relació amb el primer àmbit d’aquesta conselleria, durà a 
terme durant el 2021 la difusió de la cultura de la responsa-
bilitat social entre la societat en general, les administracions 
públiques i el sector privat.

En concret, es manté la línia destinada a subvencionar asso-
ciacions i organitzacions sense ànim de lucre, així com enti-
tats locals per a la formació, divulgació i altres actuacions en 
matèria de responsabilitat social .

També hi ha altres línies pressupostàries que es dirigeixen a 
fomentar la responsabilitat social a les universitats valencia-
nes, amb 75 .000 euros .

Així mateix, enguany posarem en marxa la Xarxa Valenciana 
de Territoris Socialment Responsables. L’objectiu és que 
les entitats locals promoguen la responsabilitat social, tant 
en entitats públiques com privades, en els seus municipis i 
comarques.

Pel que fa a l’exercici de competències en matèria de 
foment de l’autogovern, la conselleria impulsarà la Comissió 
Assessora del Dret Civil Valencià. Uns òrgans indissociables 
del nostre dret civil són els tribunals privatius d’aigües, com 
ara el Tribunal de les Aigües de València.

Enguany hem destinat una nova línia de subvenció dins del 
capítol IV per a convenis de col·laboració amb la Comunitat 
de Regants del Rollet de Gràcia de l’Horta d’Aldaia i amb el 
Juzgado Privativo de Aguas de Orihuela.

El manteniment d’aquesta mena d’institucions significa, a 
més de la cura del nostre patrimoni etnològic, el foment 
d’uns òrgans jurisdiccionals plenament vigents per la seua 
agilitat i eficàcia a l’hora de dirimir conflictes.

Una altra novetat important és la posada en marxa del 
projecte Tu fas autogovern. Es tracta d’una iniciativa que 
pretén implicar a totes les conselleries, a les institucions 
estatutàries que formen part de la Generalitat, a les univer-
sitats i al conjunt de la ciutadania en l’anàlisi i l’actualització 
del nostre Estatut d’autonomia.

Ens queda abordar, per últim, el programa 126.70 d’aquesta 
conselleria, referit a les accions de qualitat democràtica. 
Valorades per al 2021 en quasi 3,2 milions d’euros, amb un 
augment del 16,3 % respecte al 2020, ja que es tracta d’una 
política troncal que s’ha impulsat especialment des del naixi-
ment del Botànic .

Aquest programa servirà per a investigar la història 
col·lectiva i difondre a les generacions presents i futures el 
respecte pels drets humans i el coneiximent dels fonaments 
del sistema de llibertats del qual gaudix la nostra societat.

Les accions a desenvolupar per a fer efectiu el dret a la veri-
tat passen per realitzar les actuacions necessàries per a la 
localització, l’exhumació i la identificació de les víctimes 
desaparegudes, així com també la seua reinhumació .

Això l’articularem en dos vies. La primera amb una línia pres-
supostària de concurrència competitiva destinada a ajunta-
ments, mancomunitats, entitats i associacions sense ànim de 
lucre. I, la segona, amb l’actuació directa de la conselleria.

Però, a més d’exhumar, també hem d’identificar. Sense obli-
dar els nadons, que varen ser furtats a les seues mares 
només nàixer, algunes d’elles empresonades i altres, de famí-
lies humils, que pariren als hospitals.

Perquè l’objectiu final és la identificació de les víctimes 
mitjançant la realització d’anàlisis d’ADN. Amb eixa fina-
litat, s’han inclòs dues línies per a finançar un conveni de 
col·laboració amb Fisabio i la Universitat de València per 
a l’adequada intervenció en les actuacions d’identificació 
de les restes òssies. Amb aquest conveni volem millo-
rar les tècniques d’anàlisi per tal d’augmentar les taxes 
d’identificació.
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L’acció de la Generalitat en matèria de memòria democràtica 
no sols es limita al dret a la veritat, sinó també a la repara-
ció de les víctimes realitzant homenatges o la dignificació de 
la seua causa mitjançant la recopilació de dades i la publi-
cació de les vertaderes històries dels protagonistes i dels 
esdeveniments .

Es materialitza també en les accions a desenvolupar per les 
associacions i entitats sense ànim de lucre que concórre-
guen a les subvencions per a realitzar activitats de difusió. A 
més, es preveu també una línia de subvenció de concurrèn-
cia competitiva per a la retirada de vestigis franquistes.

Tot això, juntament amb el conveni amb la Coordinadora 
d’Associacions per la Memòria Democràtica del País 
Valencià, que se subscriurà per primera vegada en l’exercici 
2021, contribuirà a l’articulació i a la coordinació dels dife-
rents actors en favor del moviment Memorialística per a fer 
efectius el dret a la memòria, la justícia i la reparació. Totes 
aquestes subvencions per a accions de memòria augmenten 
un 71,3 % .

Senyories, aquest pressupost que els presente treballarà per 
a totes i per a tots . En primer lloc, encoratjarà a la ciutadania 
a involucrar-se en els assumptes públics perquè se senten 
part de les institucions valencianes que la representen.

Unes institucions que cada vegada són més pròximes, 
perquè una Generalitat transparent és el millor símptoma de 
salut democràtica. Volem acostar la gestió de l’administració 
pública a tots els ciutadans i ciutadanes, que necessàriament 
han d’interactuar amb ella i fer-ho d’una manera pròxima.

Tot això, fent ús amb honradesa de tots els canals, instru-
ments i eines necessàries per a incrementar la confiança i la 
participació de la nostra societat en la seua administració.

A més, treballarem per a donar una resposta coordinada i 
adequada a les demandes de solidaritat amb altres pobles 
que ens necessiten. Unes demandes més peremptòries 
encara davant l’actual crisi sanitària, on la cooperació inter-
nacional ha d’adquirir un paper central en la política valen-
ciana per a poder complir els objectius de desenvolupament 
sostenible .

Com també és necessari posar a l’abast de tota la ciutadania 
un major i millor coneiximent dels elements que integren el 
nostre autogovern i la nostra memòria democràtica.

Hem de saber d’on venim per a mirar al futur d’una manera 
solvent. Necessitem fer autocrítica, però també valorar les 
fites aconseguides. Un país madur és aquell que coneix les 
seues febleses i les seues fortaleses, que no fa cas de mirat-
ges sinó de la realitat i que, a partir d’aquest coneixement, 
fa plans de futur amb treball i constància. Un país, quan els 
fruits arriben, no cau en la complaença, sinó que tracta de 
millorar encara més .

En definitiva, senyories, el pressupost que hui els presente 
és més necessari que mai, perquè les polítiques d’aquesta 
conselleria són imprescindibles si volem, com va escriure el 
poeta, que la nostra terra siga una mica més lliure, desvet-
lada i feliç .

Moltes gràcies .

La senyora presidenta:

Muy bien. Muchas gracias, señora Pérez.

A continuación, tiene la palabra, para la intervención por 
parte del grupo Vox, el señor García .

Sí, como hay distancia suficiente puede quitarse la mascari-
lla. Cuando usted quiera, señor García.

El senyor García Gomis:

Muchas gracias, señora presidenta .

Hace pocos días nos dejaba Sean Connery, para muchos el 
mejor Bond, para mí el doctor Jones, el padre de Junior, el de 
Indiana Jones y la última cruzada .

Y las palabras de David Bruguera, el otro día, hablando de 
que había que hacer un acto de fe para querer estos presu-
puestos… Y me acordé de la escena del salto de fe que tiene 
que realizar Indiana para llegar al Santo Grial, en la prueba 
de la cabeza del león. Donde decía: «Solo el salto de la 
verdad, del león, demostrará su valía».

Y eso es lo que pretenden ustedes que hagamos, un acto de 
fe . Que sigamos al predicador Soler, nos subamos al tejado 
del Palacio de los Borgia y hagamos un salto de fe y creamos 
ciegamente que cruzaremos al otro lado.

Pero ya le digo yo que el tortazo está garantizado. Porque 
ni nosotros ni la ciudadanía tiene fe en ustedes y en estos 
presupuestos. Unos presupuestos irreales y ficticios, que ya 
veremos de dónde sacamos el dinero para cubrirlos, porque 
ya veremos lo que nos asignan.

Usted ha gastado veinticinco minutos en desmenuzar un 
presupuesto de 57 millones, el mismo tiempo que han 
tenido el resto de los responsables de las otras nueve conse-
jerías que han pasado por aquí. Y se sentirá superorgullosa.

Veinticinco minutos para explicarnos 57 millones de presu-
puesto, que si tuviese usted el tiempo en proporción a su presu-
puesto, no tendría usted que tener más allá de un minuto y poco.

Mire, con la crisis que estamos padeciendo y a usted le dan 
dos millones más de regalo en esta lotería millonaria que se ha 
sacado de la manga el señor Soler. «Presupuestos expansivos».

Y tan expansivos, como que la deuda ya es la segunda conse-
lleria de todas y es la deuda de todas las autonomías que 
más crece. Que cada valenciano tendríamos que pagar 
10.000 euros para liquidarla. 10.000 euros. Con eso viven 
miles de familias de españoles al año .

Y usted seguro que salió supercontenta con esos dos millon-
cejos extra para gastar este año . Eso sí, ni aun así soluciona 
que veinticuatro, veinticuatro, direcciones generales del 
Consell manejen más presupuesto que toda su consejería.

57 millones que gestionan entre una conselleria, una subse-
cretaría, dos secretarios autonómicos que tienen asigna-
dos, cuatro direcciones generales y seis asesores. Más de 



Comissió d’Economia, Pressupostos i Hisenda  ¦  06-11-2020 Pàg. 835

ochocientos mil euros en sueldos para gestionar 57 millo-
nes. Más de ochocientos mil euros en sueldos.

Eso son ochocientos mil euros más de lo que ha dedicado el 
Consell en ayuda directa a los familiares de las víctimas de 
la COVID en la Comunidad Valenciana. Más de setecientos 
mil euros de lo que dedicará el Consell a investigación de la 
COVID específicamente.

Una conselleria con un grado de ejecución del 20,3 % en 
septiembre de 2020. Y usted me dirá, como le dijo al señor 
Pastor el año pasado: «No, hombre, es que eso es descono-
cimiento de cómo funciona una conselleria y del funciona-
miento de la misma».

Porque, como la mayoría de la partida asignada de su presu-
puesto va para cooperación internacional y van por concurso, 
pues hasta final de año no comprometen el presupuesto.

Que esa es otra, para qué te voy a contar. Porque si miras 
los presupuestos del año pasado sólo había 300 .000 euros 
pagados. Este año no han asignado casi 35. Es decir, que los 
valencianos pagamos 800.000 euros a usted y a su equipo 
para gestionar 57 millones donde la mayoría son para 
subvenciones por concurso, varias becas, sueldos de funcio-
narios y unos tres y pico de calidad democrática.

Es decir, realmente gestión, ¿cuánto? Y el portal de trans-
parencia, que lo gestionan los funcionarios y que podrían 
estar en otra conselleria y así nos ahorraríamos a usted y a su 
equipo.

En relación con el ejercicio 2020, en la ejecución de capí-
tulos, lo que llevamos en septiembre de 2020 esto es lo 
que lleva usted gastado. Todo son sueldos. Y si nos vamos 
al gráfico de la ejecución por programas, simplemente una 
línea recta. Aunque no me mire sabe que es la verdad.

La verdad es que tampoco es el nombre que le aconseja-
ría, porque es largo, engorroso. ¿Y eso de «calidad demo-
crática»? Porque que la calidad democrática recaiga en el 
partido que acaba de crear el ministerio de la verdad, que 
desde la oposición tanto criticaban, pues eso. Tan creíble 
lo de «democrática», como era la RDA. En vez de levantar 
muros para que no escapemos, levantan muros para que no 
sepamos la verdad .

No le he de repetir que en su consejería de usted no debían 
de estar aquí, porque las ramas no les van a dejar ver el 
bosque. Pero es que encima usted es una de esas direccio-
nes generales que se ocupa del código de buen gobierno, 
código de buen gobierno que vulnera  Porque nos encon-
tramos que dentro de su conselleria vulneran el principio de 
igualdad del artículo 9.

Eso sí, al final se ha salido con la suya. Ya tiene su banco de 
ADN, pero que no aparece como tal. Tras todos los reveses 
que le han dado ha encontrado la puerta trasera para crearlo. 
Un banco de ADN proyectado y anunciado por el señor Ximo 
Puig para Alicante y que ahora desaparece mágicamente. Pero 
como a usted a cabezonería no le gana nadie, le hace una 
ayuda directa al Fisabio para que emule dicho banco de ADN.

Ni siquiera va a centros de investigación en Alicante, que 
podrían crear empleo y aumentar la inversión en la provincia . 

Tanta fue con el castillo, con la firma del Botánico, tanto 
arrocito y por segunda vez consecutiva les faltan al respeto 
a los alicantinos y solamente les asignan un 20 % menos por 
habitante que al resto de la Comunidad Valenciana.

Y es que, volviendo a lo del banco de ADN, lo peor de 
todo es que la ayuda directa que usted concede al Fisabio, 
la ayuda al banco de ADN multiplica por casi seis a la del 
Biobanco de muestras de la COVID. Se preocupa usted más 
por los muertos que por los vivos, señora Garijo.

Y mire que comprendo el dolor de las familias que aún 
buscan a familiares que perdieron durante la república, 
durante la guerra civil y en la dictadura, pero seguro que son 
capaces de entender esas familias la situación tan dramática 
que estamos viviendo.

Ya nos dirá cómo podrá explicar a sus bases que usted se 
gasta más de ochocientos mil euros en altos cargos de 
asesores mientras las colas de los bancos de alimentos 
crecen, mientras los parados llegan ya a cuatro millones . El 
paro juvenil en España es el más alto de Europa con más de 
un 40 %, y usted ahí sentada .

A lo mejor por eso es la peor valorada por los ciudadanos y 
por sus compañeros . Ahora podemos entender todos .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor García .

Una cuestión. Hay algunos diputados –y le pasa al señor 
García– que la sonoridad, me da la impresión que es por las 
pantallas estas que nos han puesto, da la sensación de eco.

Lo digo por si alguno… (Veus) A ti te pasa. Si queréis algunos 
de vosotros saliros a lo que es la zona de fuera, que sola-
mente tenéis un cristal en un lado y no un segundo cristal, 
a mí me da igual. Pero es verdad que a algunos de vosotros 
os generan eco las dos pantallas. Simplemente para que lo 
tengáis en cuenta si alguien quiere cambiar de sitio para que 
avisemos a las personas de limpieza.

Muchas gracias. A continuación, le corresponde por un 
tiempo de 6 minutos a la señora Quiles la intervención por 
parte de Ciudadanos .

Muchas gracias .

La senyora Quiles Bailén:

Gracias, señora presidenta .

Señora consellera, fíjese que, estudiando sus presupuestos, 
una no puede evitar tener una cierta sensación de dejà vu . 
En 2019 teníamos un presupuesto de 39,8 millones de euros 
y la ejecución presupuestaria a fecha de 30 de septiembre 
era el 21 % . En 2020 se incrementa ese presupuesto a casi 
55 millones de euros. Y ejecutado a fecha de 30 de septiem-
bre, un 20 % .
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Miedo me da, porque parece que usted cuanto más presu-
puesto, menos ejecución, con lo cual al año que viene nos 
esperamos por estas fechas una ejecución de qué, ¿del 18 
%, señora consellera? Y yo sé que usted me va a decir que 
es que el problema es que son todo subvenciones, que se 
pagan a final de año.

Pero es que, visto este porcentaje de ejecución, está claro 
que su conselleria es eso. Por desgracia, poco más que 
subvenciones. 57 millones de euros, un 4,6 % más respecto 
al ejercicio anterior .

Yo le daría la enhorabuena si no fuera porque la media real-
mente del presupuesto en todo el Consell ha sido del 11,3 % . 
Y su conselleria ha sido con bastante diferencia la de menos 
subida de todas. La de su compañero Dalmau, que ha sido la 
segunda de menos subida ha sido el 10 %, casi el doble .

Se ve que no somos los únicos que pensamos que su conse-
lleria está de más. Sus socios está claro que también lo 
tienen clarísimo, señora Peris. Porque vamos, un 0,22 % 
del presupuesto de todo el Consell… Mucha importancia 
no parece que le estén dando a usted. Igual creo yo que es 
cuestión de que se enfade, como dice la señora Gozálbez, y 
le hacen un poco más de casito.

A pesar de tener una estructura administrativa completa, 
con una conselleria, una subsecretaría, dos secretarías auto-
nómicas, cuatro direcciones generales y seis asesores, como 
bien decía mi compañero, hay 24 direcciones generales 
que manejan un presupuesto superior al suyo. ¿En serio es 
necesaria esta conselleria? ¿No basta ya con una Dirección 
General de Cooperación?

Pero claro, yo entiendo, como entendemos todos, que 
Podemos, su partido, se quedó sólo con dos consellerías . Y 
entendemos perfectamente que el problema es que ustedes 
tenían muchísima gente que colocar.

Y es que usted cuenta con el mismo número de altos cargos 
y asesores que «consellerías» de la importancia de política 
territorial o justicia. Ambas manejan presupuestos de 440 y 
551 millones de euros respectivamente. Diez veces menos 
de presupuesto tiene usted, y los mismos asesores.

Así visto, igual al final no ha negociado usted tan mal, que 
nosotros ya tenemos claro que en lo que consiste para uste-
des esto básicamente es en salvar a los suyos, porque con 
más de quince millones de euros en presupuesto de su 
conselleria se destinan cada año más a gastos de personal.

Y analizando por programas, por participación ciudadana, 
un incremento de un 20,09 % respecto al año anterior. Aquí 
tenemos partidas de ayudas y subvenciones, proyectos de 
participación en entidades y a centros valencianos en el 
exterior y casas regionales .

En concreto, se destina un millón y medio a organizar acti-
vidades sociales y culturales . Yo, me gustaría, de verdad, 
que me explicase qué tipo de actividades sociales y cultura-
les se van a realizar ahora mismo con la que está cayendo, 
teniendo en cuenta los problemas de la COVID .

Transparencia y atención a la ciudadanía, 7,3 millones de 
euros . Ha incrementado con respecto al presupuesto anterior 

un 7,91 %. Prácticamente todo va a gastos de personal. Y uno 
de los objetivos y, cuanto menos, sonríe, porque está impulsar 
heridas mejorar la calidad democrática de las instituciones de 
la Generalitat, fomentar la confianza de la ciudadanía en inte-
grantes del Consell y en sus altos cargos, facilitar una nueva 
cultura de cultura informativa. Ole.

¿Me podría señalar una sola acción que hayan ustedes reali-
zado y que haya servido para mejorar la confianza en los 
altos cargos? Porque yo qué sé, a mí se me ocurren  No 
lo sé . Las subvenciones al hermanísimo del señor Puig, al 
marido de la consellera de universidades, al señor Dalmau  
Seguramente esas son acciones que nos han ayudado a que 
la gente confíe en los altos cargos.

Calidad democrática, 3,12 millones. Sube un 16 %. 
Curiosamente es una partida que, a día de hoy, sólo 
hay ejecutado un 3,28 % . Y, sin embargo, es el segundo 
programa que más se ha visto incrementado. El presu-
puesto para 2021 cuenta con 3,12 millones, con la que está 
cayendo. Un aumento del 16 %, señora Pérez, de calidad 
democrática. Y la mitad de eso se dedican a actuaciones de 
memoria histórica .

El dato que, desde luego, más nos chirría son esos 622 mil 
euros dedicados a acciones de promoción, de investiga-
ción y estudio en Fisabio para identificación de víctimas de 
la guerra civil y el franquismo. Mientras que en sanidad se le 
da a Fisabio para que investigue enfermedades raras 115 mil 
euros y para la creación de Biobanco para el COVID-19 de 
115 mil, usted dedica seis veces más.

Está claro cuáles son las prioridades de este Consell. Y más 
en este momento . 350 mil euros para actuaciones de aper-
tura de fosas, exhumaciones y acciones en cumplimiento de 
la Ley 14/2017 de memoria democrática.

Nos llama cuanto menos la atención cuando el ejerci-
cio anterior tenía la misma cuantía, 350.000. Sin embargo, 
solicitó una modificación de crédito y la dejó en 37.500 
porque decía que no las iba a poder ejecutar. Si es que no 
me extraña, si es que este tema a los únicos a los que les 
importa es a ustedes, de verdad .

Deje ese dinero para otras partidas que sí son necesarias, 
como ampliar el número de plazas de residencias, ayudas a 
pymes, etcétera .

Ayudas a entidades locales para el fomento de transparen-
cia en la actividad pública de un gobierno. Se destinaron 
400 .000 euros y se ejecutó un cero por ciento . Y aun así ha 
aumentado el presupuesto este año, igual nos puede expli-
car usted por qué.

La oficina de conflicto de interés. Esto sí que ya me muero 
yo por tenerlo claro para qué sirve. ¿Qué pasó con el miste-
rioso caso de las subvenciones de la CEPS y su compañero 
Dalmau? No sabe no contesta. La fundación recibió siete 
ayudas por valor de 254 mil .

¿Dónde están las subvenciones al hermano del presidente? 
Pedimos condición y usted votó en contra . ¿Dónde estaba 
usted cuando se solicitó la condición sobre la gestión de los 
centros de menores? Su única transparencia fue votar en 
contra .
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Pero es que esta oficina es de traca, es que hemos pregun-
tado por la subvención de 5 millones de la conselleria de 
universidades a la fundación donde es patrono su marido y 
tampoco sabe ni contesta .

Te lees el informe de la oficina 2019 y te encuentras: resolu-
ciones de incompatibilidad de 246, cero; expedientes resuel-
tos en aplicación de régimen sancionado, cero; expedientes 
de verificación en materia de incompatibilidades y conflicto 
de intereses, cero .

Hacemos tan bien las cosas aquí que no tengo claro para 
qué necesitamos esa oficina, como tampoco sigo sin tener 
claro para qué necesitamos esta conselleria .

Muchas gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señora Quiles .

A continuación, por un turno de seis minutos tiene la palabra 
por parte del Grupo Parlamentario Popular el señor Pastor .

Cuando usted quiera.

El senyor Pastor Llorens:

Muchas gracias, presidenta .

Muy buenos días a todos .

En primer lugar, señora Pérez Garijo, señora consellera, me 
gustaría decirle que a ver cuándo se estrena usted y cumple 
con la promesa que hizo a todos los valencianos cuando la 
nombraron consellera de que tendríamos unos presupuestos 
participativos en esta cámara.

No sé si será en esta legislatura, pero bueno yo la invito a 
que –por lo menos, estaría bien– por decoro, simplemente 
por decoro que alguna partida viviese en ese sentido o en 
ese formato de lo que es un presupuesto participativo, 
porque fue uno de los compromisos, repito, importantes a 
los que usted se comprometió, valga la redundancia, al inicio 
de la presente legislatura .

Y dicho esto, quiero decirle que usted, como gestora, 
presenta unas cuentas de 57 millones de euros en las que la 
partida de personal asciende nada más y nada menos que a 
15 millones de euros .

Y creo, señora Pérez, que es usted una consellera cara 
porque tiene usted mucho aparato, un aparato grande, 
enorme, que cuesta mucho de poner en marcha y que 
cuesta mucho de mantener para ejecutar lo poco que queda, 
que son 57 millones, menos 15, 42 millones.

Usted necesita 15 millones de euros para pagar perso-
nal, funcionarios, asesores, altos cargos, enchufados, como 
quiera –excepto los funcionarios, los demás corresponden a 
ese apartado– para, repito, mover 42 millones .

Pero es que lo más curioso, lo más grave desde el punto de 
vista de la gestión es que, como mis antecesores en el uso de 
la palabra han dicho, sus niveles de ejecución presupuestaria 
llegan a ser ínfimos y llegan a ser ridículos. Y le ha comentado 
mi compañera de Ciudadanos partidas que no pasan del 3 %, 
en cooperación en el mes de septiembre un 6 %.

Y yo creo que tendría que usted en su segundo turno de 
intervención explicar exactamente hoy, a día de hoy qué es 
lo que usted ha gastado, qué es lo que usted ha invertido y 
qué es lo que usted ha hecho en favor de todos aquellos que 
hay detrás de las partidas presupuestarias que usted maneja 
porque, repito, es usted una consellera con un aparato 
grande y caro, difícil y costoso de mantener, repito. Que 
muchas direcciones generales incluso tienen menos perso-
nal que usted, menos gasto que usted y mucho más presu-
puesto que ejecutar.

También han hablado, han repetido, han replicado aque-
llo que nosotros denunciamos a principios de semana con el 
tema de la partida de Fisabio. Nosotros creemos que no es el 
momento oportuno, que es una actuación totalmente desa-
fortunada desde el punto de vista político y me atrevería decir 
–entiéndame bien– que desde el punto de vista ético y moral, 
que usted, en estos momentos, destine 622 mil euros a las 
víctimas del franquismo y de la guerra civil –es decir, de cues-
tiones ocurridas hace 80 años– y que en un presupuesto de 
25.000 millones de euros no haya un solo euro para sus vícti-
mas, las víctimas actuales, las víctimas del COVID, aquellos 
que están padeciendo en estos momentos –sus familiares y 
las víctimas, en definitiva.

No nos parece justo, no nos parece razonable, no nos parece 
coherente y es, desde el punto de vista político, impresen-
table, créame, que ustedes destinen 622 mil euros a los 
hechos acaecidos, ocurridos hace 80 años pero sean incapa-
ces de mirar a la cara, de respetar y no ningunear a las vícti-
mas que caen día a día a nuestro alrededor.

Es importantísimo que ustedes corrijan esta situación, pero 
como sabemos desde el grupo popular que ustedes no van a 
corregir esta situación, nosotros le anunciamos hoy aquí en 
sede parlamentaria que nuestro grupo, el Partido Popular, va 
a presentar una enmienda que corrija esa situación.

Nosotros queremos que los 622.000 euros que usted 
propone para el franquismo y para la guerra civil pasen a 
las víctimas actuales, a los familiares de las víctimas actua-
les. Hay muchas fórmulas para beneficiar, para respe-
tar, para tener a bien aquellos que están padeciendo en 
estos momentos, que no son otros que los familiares de las 
víctimas.

Proponemos, por ejemplo, que reciban asesoría psicoló-
gica si la necesitan, especializada e individualizada, para 
ese colectivo al que ustedes les niegan siquiera el derecho 
de expresión, como son los familiares de las víctimas de la 
COVID-19.

Queremos que puedan tener asesoramiento administrativo, 
jurídico, para aquellas cuestiones sobrevenidas por el falleci-
miento de una persona próxima, un familiar, en este caso .

Y queremos, en definitiva, les proponemos que usted ayude 
con ese dinero, con ese importe, a los familiares de las 
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víctimas, porque ello se traduciría en un gesto importante, 
en un reconocimiento, en una valoración, en un respeto, en 
algo que en estos momentos, créame, con toda la sinceridad 
del mundo y con todo el pesar del mundo, no tienen.

Yo quiero decirle que no se trata y no tiene que ser ir a la 
carrera a ver quién es más sectario en esta historia, señora 
Pérez.

Usted publica unas órdenes de subvención en las que intro-
duce unos requisitos que, para que las asociaciones puedan 
cumplir y presentarse para obtener los fondos que usted 
maneja, exige una serie de requisitos, que le digo con toda 
la sinceridad del mundo, cierra mucho el embudo, cierra 
mucho la llave y convierte en sectarias aquellas subvencio-
nes que usted maneja en estos momentos.

Porque son muy pocas las asociaciones, son muy pocos 
los valencianos que pueden cumplir con los requisitos que 
usted plantea en sus órdenes de subvenciones .

En la segunda intervención, en el segundo turno mejor 
dicho, aprovecharemos para otras cuestiones. Pero es 
importante, y acabo con esto, que usted, señora Pérez, nos 
indique exactamente qué ha hecho, en qué ha gastado, 
qué nivel de ejecución presupuestaria tenemos en estos 
momentos .

Porque, le repito, la concepción, si no me corrige usted y si 
no me demuestra lo contrario, usted es una consellera muy 
cara, usted es una consellera que les cuesta a las arcas públi-
cas mucho dinero para ni siquiera ejecutar aquello que le 
queda, que no gasta en personal.

Muchísimas gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Pastor .

A continuación, por un tiempo de seis minutos, tiene la pala-
bra por el grupo Unidas-Podemos, la señora Blanes . Cuando 
usted quiera.

La senyora Blanes León:

Bé, moltes gràcies, presidenta .

Senyora consellera,

Una vegada més, ací hi ha qui no té altra cosa que fer que 
qüestionar les seues competències. I és normal, qui ha tingut 
capacitat de gestionar, no li han fet falta aquestes compe-
tències, perquè si no, d’altra manera ens haguera anat a 
ciutadans i ciutadanes, si realment hi haguera hagut trans-
parència, participació i memòria i qualitat democràtica.

Per tant, evidentment que hi ha per a qui no són res neces-
sàries aquestes competències. Per a nosaltres sí que ho són, 
i evidentment que pensem que són totalment essencials. 
Essencials, com és la transparència i les dades obertes, com bé 

ha comentat vosté, perquè ara més que mai s’ha de mostrar 
la necessitat de tindre informació veraç, de tindre canals de 
comunicació i de consulta que siguen oficials i fiables.

I per tant, més que mai és necessària eixa transparència, 
també posada al servei i posada a disposició de les dipu-
tacions i d’ajuntaments com ha de ser, i baixant al territori 
aquestes mateixes polítiques.

Quant a participació, creiem fonamental, com bé arreplega 
el seu pressupost, la formació en participació. Perquè malau-
radament és una cosa prou recent la participació i tots els 
assumptes del foment d’aquestes pràctiques.

Però la ciutadania, per fi, tenim una ciutadania activa, que té 
una resposta per part de les administracions públiques. Una 
ciutadania que sempre ha demanat eixa participació, però 
que no sempre ha tingut resposta.

Per tant, sempre que s’han posat en marxa pressupostos 
participatius en altres àmbits, han tingut molta resposta 
i molt d’èxit. I per tant, ens alegrem que la conselleria 
finalment es pose a treballar en temes de pressupostos 
participatius.

Però també s’han demostrat totalment útils i essencials 
processos de participació, com ha sigut «Alcem-nos», per 
a la recuperació del País Valencià en aquesta crisi. I també, 
com no, el Vega Renhace, que ha sigut impulsada des de 
Presidència i des de la seua pròpia conselleria.

Un procés de participació en el qual han pogut ciutadana i 
ciutadanes dir en què hem d’actuar des de les administra-
cions públiques. Per tant, l’animem que continue impulsant 
aquestos processos participatius.

Després, quant a cooperació internacional. Bé, per a nosal-
tres, més que mai és necessària esta cooperació internacio-
nal, clar que sí, perquè si ací, als països que ens autoano-
menem desenvolupats tenim aquestes dificultats, no volem 
ni imaginar què és el que està passant en altres països que 
necessiten eixe desenvolupament .

També és cert que hi ha qui no vol que vinguen, però 
tampoc vol que s’actue en el territori. Però nosaltres ja ho 
vam dir, venim a salvar les persones, i no soles els que viuen 
ací, al territori valencià, sinó també més enllà de les nostres 
fronteres. Tant als valencians que viuen a l’estranger com 
també altres països i nacionalitats .

Per tant, per a nosaltres, eixe increment és l’aposta que es va 
fer des d’un principi d’anar incrementant els pressupostos, 
en cooperació internacional, al llarg de la legislatura . I eixa 
és la línia .

Que l’execució és baixa? Pareix ser que els que critiquen açò 
demostren clarament que mai han treballat en una associa-
ció o en una ONGD, perquè els que sí que hem treballat en 
aquest tipus d’organització sabem com funciona i sabem que 
l’execució ha de ser a final d’any, perquè és quan realment es 
presenten els projectes i es justifiquen.

Les oficines Prop, fonamentals en aquest temps que hem 
patit, i per tant eixe treball que es fa des de les oficines Prop, 
cal continuar donant-los suport.
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I després, la seua conselleria evidentment per fi s’ha 
posat en marxa, per fi algú es pren seriosament la llei de 
memòria i el seu compliment. Front a aquells governs que 
durant tants anys han fomentat l’oblit i sobretot actual-
ment també la vergonya d’alguns ajuntaments en què actes 
com la destrossa del memoràndum de les víctimes del fran-
quisme, destrossant la placa de Miguel Hernández, o també 
la placa de Largo Caballero, que ha sigut destrossada i ha 
sigut trobada dins d’un sac d’obra, això és indignant per a les 
persones demòcrates d’aquest país.

Front a tot açò, el que es proposa precisament és la retirada 
dels vestigis. I inclús, en eixa retirada dels vestigis eviden-
tment, amb tot el respecte del valor històric que puguen 
tindre i sempre respectant i amb dignitat.

Després, fonamental, clar, les exhumacions de les fosses, 
per a nosaltres no en teníem cap dubte, vosté ho ha demos-
trat com a diputada provincial, i ja esperàvem que tot allò 
s’estenguera a tot el nostre territori i a tot el País Valencià. 
Per tant, totes estes notícies que estem coneixent de les 
exhumacions que s’estan fent a tot el territori, pensem que 
eren totalment necessàries .

Per què ens preocupem de les víctimes de fa huitanta anys? 
Perquè durant huitanta anys ningú s’ha preocupat d’elles. 
Per això, és totalment necessari i urgent.

I sobretot, la identificació. La identificació és essencial, però 
no sols de les víctimes del franquisme que malauradament 
encara estan a les fosses, sinó també, com vosté ha mencio-
nat, de tots aquells xiquets furtats que van existir fins a 
pràcticament temps molt recents.

Per això, per al compliment de la memòria, de la justícia i 
sobretot de la reparació . La dignitat, vosté ho diu moltes 
vegades, les víctimes mai la van perdre. Però esta democrà-
cia ha de recuperar-la tenint en compte les famílies que sí 
que necessiten eixa reparació i eixa justícia.

Moltes gràcies .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señora Blanes .

A continuación, por un turno de 6 minutos, tiene la palabra 
el señor Pla, por el grupo Compromís .

El senyor Pla Herrero:

Moltes gràcies, presidenta .

Bon dia, consellera, i moltes gràcies per la seua intervenció . 
(Se sent un so de mòbil) No. Este no és el meu, eh?

La senyora presidenta:

Ya está.

El senyor Pla Herrero:

Bé, la seua conselleria participa...

La senyora presidenta:

Le pongo el tiempo a cero, disculpe.

El senyor Pla Herrero:

Disculpe .

Li dia que la seua conselleria participa, encara que en menor 
mesura, del caràcter expansiu dels pressupostos del govern 
del Botànic per al 2021, un pressupost global de 57 milions 
d’euros i un increment del 4,6 %, com ens ha dit.

Bé, per apartats, la cooperació internacional al desenvolupa-
ment, com ja va passar en els anteriors pressupostos, conti-
nua sent l’eix central de la seua conselleria, més de la mitat 
del pressupost destinat a ella.

Nosaltres som del parer que en aquestos moments no es pot 
deixar a l’estacada totes aquelles persones i organitzacions 
que han lluitat i lluiten per cooperar i prestar ajuda huma-
nitària a tots els pobles del món que han patit catàstrofes 
naturals, conflictes armats, i on existix poblacions en situa-
ció d’extrema vulnerabilitat.

El nostre país sempre ha sigut una terra solidària, i en estos 
moments cal que ho continue sent. Ens ha alegrat positiva-
ment com en el pressupost de despesa d’esta conselleria i 
concretament d’este apartat existix vinculada una partida 
d’ingressos, a l’efecte d’estos programes de cooperació.

Concretament són els ingressos generats per la restitució de 
fons indegudament disposats per governs anteriors en matè-
ria de cooperació internacional . Simplement encoratjar-la, 
a vosté i a tot el Consell, que perseveren en la restitució de 
tots els diners que ens han furtat, no sols en esta matèria de 
cooperació, desafortunadament que li donava nom a un cas 
judicial, sinó en tota la resta .

En matèria de participació ciutadana, vegem un increment d’un 
20 % del pressupost, amb 3 milions d’euros. Veiem molt positiu 
que es plantege l’elaboració d’una normativa per a la participa-
ció i el funcionament en òrgans de participació ciutadana.

Esperem també i encoratgem que es posen en marxa siste-
mes accessibles de presentació i votació de propostes i 
iniciatives per part de la ciutadania, l’establiment de siste-
mes de votació electrònica, i l’execució, com s’ha comentat, 
d’un procés d’elaboració de pressupostos participatius per 
part de la Generalitat .

En definitiva, l’encoratgem a complir la màxima que vam 
pactar quan es va conformar el govern del Botànic, que era 
apropar el palau al carrer .

En matèria de transparència i atenció ciutadana, que 
s’incrementa un 8 %, valorem molt positivament la 
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col·laboració amb les entitats locals. Entenem que és fona-
mental fer que les entitats locals, en este cas a través de les 
diputacions, participen en la matèria i es divulgue la matèria 
de la transparència .

Hi ha 450 .000 euros, distribuïts entre les diputacions, i hem 
vist també que a les universitats públiques del País Valencià 
sí dediquem 110.000 euros.

Respecte del Consell de Transparència, es conegut per tots 
que s’ha presentat per estos tres grups parlamentaris que 
sustenten el govern una proposta, una proposició de nova 
llei de transparència .

Entenem que, mentres no s’aprove esta llei de transparèn-
cia i mentres el conseller de transparència continue en 
l’estructura actual, se li hauran de donar els mitjans materials 
i personals perquè puga realitzar la seua funció.

I ja diguem que, fins que s’aprove la nova llei, que espe-
rem que els criteris d’autonomia i de professionalització del 
Consell de Transparència siguen aprovats per esta cambra i 
es puguen posar en marxa pel govern .

També valorem molt positivament l’objectiu que es fixa la 
conselleria de dissenyar un nou model d’atenció ciutadana, 
adaptant l’estructura Prop al territori.

Quant a qualitat democràtica, la companya d’Unides-Podem 
ja ha fet referència a totes les actuacions que estaven 
previstes i a l’augment del 16 %. I em sembla molt oportuna 
la menció específica que s’ha fet a les tasques d’identificació 
dels xiquets i xiquetes furtats.

I entenem que s’hauria d’anar un poquet més enllà. 
Identificació, però també buscar i determinar les responsa-
bilitats de les persones i les entitats que van provocar esta 
lamentable situació .

I, per últim, en matèria de foment de l’autogovern. En matè-
ria de foment de l’autogovern, esperem que el 2021 siga 
l’any de la reintegració definitiva de la capacitat normativa 
en matèria de dret civil a estes Corts Valencianes .

I per això, valorem molt positivament els esforços que té 
previstos realitzar esta conselleria, amb la recuperació i el 
desenvolupament del dret civil valencià, tant en col·laboració 
amb la càtedra de dret foral i de desenvolupament estatutari 
de la universitat, com amb l’associació de juristes valencians.

I ara sí, per últim, entenem que en estos temps en què per 
a alguns s’està posant en qüestió tant les nostres institu-
cions com els fonaments del nostre autogovern, és absoluta-
ment imprescindible la tasca d’explicació i divulgació entre la 
ciutadania dels avantatges que per al poble valencià significa 
l’autogovern, en contraprestació a les tendències recentralit-
zadores i inclús assimilistes.

Moltes gràcies .

La senyora presidenta:

Muchas gracias, señor Pla .

A continuación, por un tiempo de 6 minutos, divididos en 
dos turnos de 3, tendrán la palabra la señora Caballero, en 
primer lugar, y la señora Castelló, en segundo lugar .

Señora Caballero, cuando usted quiera.

Hay algo que se acopla. No sé…

Tres minutos, cuando usted considere, señora Caballero .

La senyora Caballero Hueso:

Gràcies, presidenta .

Senyora consellera, ha començat la seua intervenció diguent 
que estos pressupostos anaven dirigits a assolir en plenitud 
una societat valenciana participativa i amb cultura de trans-
parència. I eixa és, sense dubte, la línia de treball que hem 
de portar .

Miren, señorías, señora consellera, el referéndum del 
conocido como el Brexit utilizó información obtenida de 
forma ilegal para influir en el voto de los británicos en ese 
referéndum .

Durante la actual pandemia, hemos vivido meses con aluvi-
ones de fake news, promovidas por, quienes lejos de preocu-
parse por la salud de las personas, han encontrado en esta 
pandemia el instrumento para desgastar a los gobiernos . 
Instrumentos como los teléfonos móviles, en los que hemos 
recibido multitud de mensajes con informaciones falsas a 
través de la mensajería, incrementando con ello incertidum-
bres y confusiones .

El último CIS señaló como primeras preocupaciones de la 
ciudadanía la COVID, por supuesto, pero ponía en entre-
dicho la utilidad de la política. Creo sinceramente que la 
desinformación es una de las principales razones por las que 
la ciudadanía vuelve a dudar de sus representantes, y aquí, 
señora consellera, nos ha costado mucho levantar esa hipo-
teca reputacional que otros gobiernos nos dejaron.

Es necesario, más que nunca, desarrollar instrumentos de 
colectividad y cooperación entre la ciudadanía y de la ciuda-
danía con las administraciones . Y esos presupuestos van 
en esa línea: incrementar la confianza de los ciudadanos y 
ciudadanas en sus administraciones .

La pandemia nos ha cambiado alguna prioridad a todos, sin 
ninguna duda. Lo que no ha cambiado en el Botànic ha sido 
la apuesta por la ciudadanía. Y aquí hablamos de respon-
der a peticiones, de involucrarnos en las decisiones políticas, 
porque, aunque haya quien ni se ha leído los presupuestos, ni 
siquiera ha atendido a su explicación, una de las cosas funda-
mentales en este presupuesto es el proyecto piloto de presu-
puestos participativos de la Generalitat para este 2020-2021.

Repasando capítulos, anexos, objetivos y acciones, he de 
decirle que la música enlaza a la perfección con términos 
como buenas prácticas, alianzas, implicación y, por supu-
esto, cumplimiento y dación de cuentas . Suponen una clara 
apuesta municipalista y la consolidación de la transversali-
dad de la perspectiva de género.
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Señora consellera, ni la utilización ilegal de datos personales 
ni las noticias falsas nos son ajenas, pero el Botànic seguirá 
su camino para que los valencianos y valencianas tengan las 
herramientas de formación e información veraz necesarias 
para vivir ajenos a esa manipulación oficiosa. Manipulación 
que nadie suscribe, pero todos sabemos que está alentada 
por quienes buscan réditos electorales sin importarles si el 
mundo hunde . Acuérdese, ya lo levantaremos nosotros .

Muchas gracias .

La senyora presidenta:

Muchas gracias, señora Caballero .

A continuación, por 3 minutos, tiene la señora Castelló turno 
de palabra. Cuando usted quiera.

La senyora Castelló Cervera:

Moltes gràcies, presidenta .

Consellera, benvinguda .

Mire, hi ha mes d’un grup que li sembla poca cosa la seua 
conselleria, i és que es coneix que tot ho mesuren igual: 
tanto tienes, tanto vales .

És cert que vosté dirigix una conselleria amb un pressu-
post menor que altres. És cert, és una realitat. Però, quin 
retorn social té? Quins impactes provoca? És rendible social-
ment o no? O dit d’una altra manera, quin preu té continuar 
avançant en afavorir una societat més equitativa i incloent i 
reforçar una cultura de pau?

Mire, entenem que esta legislatura per a esta conselle-
ria és de gran importància perquè ha de continuar aprofun-
dint i desenvolupant, en l’àmbit que ara ens ocupa, la llei del 
foment de responsabilitat social, la llei de memòria democrà-
tica i adaptant la nova llei estatal que s’aprovarà i l’elabora-
ció del cinqué pla de cooperació.

I en estos tres aspectes, i al marge del creixement pressu-
postari, notem que hi ha un treball planificat i s’ha plantejat 
per a este exercici objectius i accions concretes.

Respecte de qualitat democràtica, consellera, per al Grup 
Socialista vosté sap que tots els esforços que se facen en 
esta matèria em semblaran pocs . Mai és el moment per a 
algun grup de tirar endavant en este tema. Quan estaven en 
altres èpoques de bonança econòmica, dedicaren zero euros 
a memòria democràtica. Per tant, és una excusa que anem 
traslladant durant anys i anys .

Valorem molt positivament que es destinen recursos a 
investigació i estudi en matèria d’identificació de víctimes. I, 
també, les accions per posar en valor els llocs de la memòria 
i de la retirada de vestigis de la dictadura. Tot i això, conse-
llera, deixe’m que li insistisca en el compromís del Botànic 
de posar en marxa en esta legislatura l’institut valencià de 
memòria democràtica i per les llibertats.

Som conscients que ha estat un any molt difícil, però espe-
rem que en el proper exercici pressupostari el pugam posar 
en marxa, per a elaborar també fonts documentals de la 
memòria o elaborar el pla estratègic valencià.

Respecte de cooperació, destacar l’increment de finança-
ment de projectes, de conflictes humans i defensa dels drets 
humans . Per desgràcia, la intervenció en ajuda humanitària, 
la prevenció i l’atenció d’emergències és cada dia més neces-
sària. Un any més, la cooperació, mitjançant participació, 
continua sent una prioritat per a este govern.

És clara la implicació i la participació dels actors de la coope-
ració i això suposa coresponsabilitat. Això és empoderar la 
ciutadania per a decidir sobre els recursos públics. Això és 
molt positiu, consellera.

Aplaudim també els controls que vetlen pel bon ús dels 
recursos públics i per la seua avaluació, perquè això ens fa 
avançar en qualitat democràtica i institucional.

I acabe subscrivint les paraules que crec que va dir vosté en 
la primera compareixença en estes Corts: tant la ciutadania 
valenciana com la de la resta de l’estat sap que Botànic és 
sinònima de política de i per a les persones. I estos pressu-
postos són això: política de i per a les persones.

Gràcies .

La senyora presidenta:

Muchas gracias, señora Castelló .

A continuación, por 15 minutos de tiempo vuelve a tener la 
palabra la señora Pérez.

Señora consellera, cuando usted quiera.

La senyora consellera de Participació, Transparència, 
Cooperació i Qualitat Democràtica:

En primer lugar, gracias a la señora Blanes, el señor Pla, la 
señora Caballero y la señora Castelló por las propuestas en 
positivo que han realizado.

Plantejava el senyor Pla la importància de cooperació i de 
recuperar tots els diners que han furtat. Efectivament, això 
és una tasca fonamental per a la nostra conselleria i en eixa 
línia estem treballant, per una banda, en tots els diners que 
ens han furtat en la corrupció, però, també, en tot allò que hi 
havia una deixadesa total de funcions i de controls .

I jo vull recordar que, quan arriba el Botànic al govern en el 
2015, concretament en la conselleria que en estos moments 
dirigisc jo, hi havien 558 expedients pendents de revisar de 
justificacions de cooperació. Que d’eixos 558 expedients, 
que estaven estimats en un import de 96.139.093 euros, no 
s’havien revisat i, de fet, més de tres milions ja havien pres-
crit. O siga, ja no feia falta fer una fiscalització, perquè ja 
havia prescrit. Ja no se podia demanar que se tornaren els 
diners sense justificar.
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En estos moments, d’eixos 558 expedients, s’han tramitat i 
s’han revisat ja 490, queden 68 per revisar, per un import esti-
mat de huit milions i mig d’euros i, a data actual de hui, s’ha 
ordenat ja el reintegrament de 3 .785 .747,14 euros . Eixe és el 
treball que fem també des de la conselleria de cooperació. 

I, per descomptat, és de veres que fiquem en marxa tot el 
tema de la identificació dels ADN també per als nadons 
furtats i volem responsabilitats . Volem responsabilitat en 
tota la barbaritat que s’ha fet durant 40 anys en este país.

I, evidentment, quan tingam identificacions, quan pugam 
tindre proves efectivament que això s’ha realitzat, anirem al 
jutjat i espere que se considere i quede clar que són delictes 
de lesa humanitat i, com tot el món sap, els delictes de lesa 
humanitat no prescriuen. I, per fi, a vore si podem fer justícia 
a les barbaritats, com he dit, que han passat en este país.

Senyora Caballero, parlava de les fake news . Quant mal fan 
en una democràcia les fake news, perquè en la democràcia 
és molt important la informació perquè la ciutadania sàpiga 
tot el que estan fent els seus governants. I per això n’hi ha 
qui es dedica precisament a fabricar eixes fake news per a 
confondre la ciutadania i confondre la voluntat popular .

Els darrers governs –vosté també ho ha dit– han fet políti-
ques que han creat una desafecció molt gran entre la ciuta-
dania i les institucions. I per això es molesta tant esta conse-
lleria, perquè eixa desafecció se pot eliminar treballant des 
de la transparència, és a dir, que tots els ciutadans i ciutada-
nes sàpiguen què estan fent les seues administracions, i des 
de la participació.

Nosaltres no se conformem a soles en informar la ciutada-
nia i demanar la ciutadania que s’informe del que estem fent, 
sinó que damunt volem que participe i siguen part de les 
decisions polítiques, per a eliminar eixa desafecció que tant 
els ha interessat a altres països, a altres partits polítics.

Parlava la senyora Castelló, que «tanto tienes, tanto vales». 
Efectivament, açò és una conselleria, més que quantitativa, 
qualitativa. Estem parlant de la transparència, de la parti-
cipació, de la cooperació, de la responsabilitat social, del 
foment de l’autogovern, de la memòria democràtica. Estem 
parlant en conjunt de la qualitat democràtica i això és el que 
molesta als partits de l’oposició, tots els valors democràtics 
que este govern del Botànic vol impulsar.

I respecte a l’Institut Valencià de Memòria Democràtica, 
evidentment, és una de les nostres línies de treball . 
Però jo sempre ho he dit, l’Institut Valencià de Memòria 
Democràtica no és un fi en si mateix, en l’institut se pot 
nomenar demà a un director o una directora, allò impor-
tant és que se realitzen les polítiques de memòria que estem 
realitzant i, evidentment, quan tingam l’estructura necessària 
des d’un punt de vista..., des de l’edifici i, sobretot, el perso-
nal que puga garantir que les polítiques de memòria demo-
cràtica se poden dur des de l’institut, el ficarem en marxa.

Mentrestant, treballem des de la conselleria, des de la 
Direcció General de Qualitat Democràtica en eixes políti-
ques de memòria democràtica. Sabem que en esta legisla-
tura se marquem la creació de l’institut de memòria demo-
cràtica pese a moltes dificultats, sobretot de recursos 
personals .

Deia el senyor García que feia un «acto de fe». Jo no soc 
persona de fe . Soc persona de vore els fets i, per tant, 
anirem vegen com se van desenvolupant estos pressupostos .

Dia també que havia dedicat 25 minuts a explicar el pressu-
post. I, si haguera tingut més temps, haguera dedicat més 
temps, perquè el pressupost dona per a explicar moltíssi-
mes coses i, evidentment, he clavat 25 minuts perquè era el 
temps que tenia. 

Vosté, com sempre, ha malgastat els seus sis minuts, com 
sempre fa, per a no fer cap proposta. I fica en dubte la meua 
conselleria una vegada més. És normal, perquè a vostés no 
els interessa la transparència, una transparència que ja li vaig 
explicar l’altre dia que fica en evidència els xiringuitos del 
seu cap, el senyor Llanos, o la participació.

Vostés ni tan se vol apliquen la participació en el seu partit –
imaginen des del govern de la Generalitat– o la cooperación .

A vostés, el termini solidaritat els sembla molt llunyà o el 
foment de l’autogovern, quan vostés han aplegat a anome-
nar a esta cambra «chiringuito», amb eixes paraules, o la 
qualitat democràtica, quan la seua presència i les seues 
paraules són constantment un atac a la democràcia, als drets 
i a les llibertats en este país .

Parla del tema de l’execució. A mi me dona la impressió 
que venen cada any ací..., i ho dic tant per vosté, com per la 
senyora Quiles com per al senyor Pastor, que venen tots els 
anys ací en el mateix discurs de l’any passat, però que real-
ment després vostés no veuen el nivell d’execució.

Efectivament, l’any passat, quan vaig a vindre a explicar els 
pressupostos del 2020, l’execució de la meua conselleria era 
d’un 34,3 % i jo ja li ho vaig a vosté. Vosté me va pregun-
tar si jo podia garantir que el pressupost de la meua conse-
lleria anava a estar per damunt del 70 %. Jo li vaig dir que 
sí. Concretament al tancament d’execució va ser de 85,9 %. 
Estem parlant de pràcticament un 86 %. ¿Per què me torna 
altra vegada amb la mateixa pregunta?

O siga, evidentment, ara en estos moments, estem en un 
33,1 % i les nostres previsions és arribar al 87,3 % . O siga . . ., 
i, de veres, o tenen molt poca experiència, o en tenen massa 
i mos volen prendre el pèl. Però tot el món sap que la majo-
ria de qüestions de la nostra conselleria se resolen en el mes 
de novembre i desembre, i per això l’execució varia molt del 
mes d’octubre al mes de desembre. Però no parlen vostés 
precisament de problemes d’execució perquè som una 
conselleria que executa. I, de fet, les partides de coopera-
ció superen el 95 % en l’execució que és la major part de la 
conselleria .

A més, vosté a més criticava el tema que n’hi ha moltes 
subvencions. Bé, a mi em pareix ¡increïble!, perquè si 
Ciudadanos, que es el gran defensor de la col·laboració 
pública privada... i pareix que li molesta que nosaltres treba-
llem conjuntament amb la societat civil o amb les universi-
tats valencianes per a dur endavant projectes tan fonamen-
tals com són els de la conselleria. Es veu que si no són amb 
empreses que a vosté els interessa, aleshores ja no funciona 
la col·laboració, amb la societat civil no; amb les empreses 
privades sí. Aleshores, que vosté ho critique doncs la veritat 
és, com a mínim, curiós .
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I, mire, jo crec que a banda de repassar els discursos que 
vosté du ací cada vegada que jo comparec parlant dels pres-
supostos, crec que també hauria de revisar les intervencions 
d’altres companys seues per a no tornar a dir les mateixes 
coses i que jo li haja de contestar altra vegada deixant-la en 
l’evidència.

Vostés critiquen molt la conselleria de transparència, i jo 
li vaig a fer la mateixa pregunta que li vaig fer a la seua 
companya, a la diputada Peris. Vosté sap qui és el senyor 
Juan Marín Lozano? I vosté sap qui és el senyor Francisco 
Igea Arisqueta? I el senyor Ignacio Jesús Aguado Crespo? I 
la senyora Beatriz Ballesteros Palazón? Doncs si no ho sap, 
perquè ho sap malament per dir-me el que em diu; i si no ho 
sap, pitjor, perquè no sap vosté ni els consellers en matè-
ria de transparència que té el seu partit. Doncs, bé, estes 
quatre persones són consellers i conselleres de Ciutadans 
en les comunitats autònomes d’Andalusia, de Castella i Lleó, 
de Madrid i de Múrcia, i per cert, i per cert no fan el treball 
millor que nosaltres perquè resulta que nosaltres des del 
govern de la Generalitat som el número 1, el número 1 en 
les tasques de transparència. El seus companys en alguns 
casos queden un poquet prou lluny de la tasca que nosal-
tres fem .

Per tant, si vostés estan en contra de les conselleries de 
transparència que, vist el que s’ha vist, tampoc fan una gran 
tasca, comencen per aplicar-ho on les tenen vostés i no 
vinguen ací a donar lliçons quan vostés no se les apliquen.

Parlava vosté d’allò de les Cevex i les cases regionals. 
Jo voldria saber si van a presentar una esmena per a dir 
que s’eliminen les partides que es donen als Cevex o les 
cases regionals que no estan fent ara res, segons vosté. 
Per a nosaltres en el tema de la pandèmia ha sigut impor-
tant contactar amb tots els Cevex, que són els valencians 
en l’exterior, no sé si ho sap, per a saber en quines condi-
cions estan els valencians i les valencianes a tot arreu del 
món, i estar preocupats, i veure com s’organitzen, i vore si 
necessiten alguna cosa, però veig que vosté seria partidària 
d’eliminar les partides als centres de valencians a l’exterior i 
de les cases regionals .

Després, em diu que el pressupost d’altres conselleries 
pugen més que el meu. Sí, ¡clar que sí! I a mi em pareix molt 
bé que conselleries com la de sanitat, com la d’educació, o 
com les d’inclusió social pugen més que la meua, clar que sí! 
No em pareix una crítica, em pareix el normal en la situació 
en què estem vivint.

Per una altra banda, vosté critica això i després diu: «es que 
usted ha subido un 16,1 %». Però, com quedem? A vosté, 
què li sap malament? Que em pugen o que no em pugen? 
Perquè és que no m’ha quedat clar, perquè critica que 
unes pugen més i després diu «que es que me han subido 
mucho». És que cal seriosa quan una ve ací. I això ho enllace 
per a contestar al senyor Pastor .

Los presupuestos participativos; evidentemente, si ha escu-
chado mi mensaje, están establecidos para trabajarlos a lo 
largo del año 2021 con la idea de llevar partidas para los 
presupuestos del 2022 . Nos hubiera gustado hacerlo para 
este año, la situación no lo ha permitido, lo vamos a traba-
jar a lo largo de este año para que estén finalizados para los 
presupuestos del año 2022 .

Por cierto, no cuente las partidas de personal contando 
funcionarios, que parece que es que los funcionarios 
también son asesores en la conselleria, que lo junta todo.

El nivel de ejecución creo que lo he dejado ya claro, ha 
sido una cuestión que han planteado los tres partidos de la 
oposición .

Y, después, los requisitos para las asociaciones, las subven-
ciones que se adjudican por parte de la conselleria que dirijo 
las reciben asociaciones de lo más variado. De todas mane-
ras, nosotros no tenemos ningún problema en si usted 
quiere realizar alguna mejora o hacer alguna propuesta, 
reunirnos, nosotros todas las propuestas que vengan en 
positivo siempre las recogemos; por lo tanto, no tene-
mos ningún problema si ve que en algún punto pudiéramos 
hacerlo mejor .

Y, por último, y creo que así contesto también a algunas de 
las cuestiones de los tres partidos de la oposición, lo de que 
no es el momento en estos momentos para las identifica-
ciones de las víctimas en las fosas ni para los niños robados. 
Es verdad, no es el momento, tendría que haberse hecho 
hace cuarenta años y no tenerlo que hacer ahora, pero el 
problema es que ha pasado muchísimo tiempo sin que se 
hiciera. Y el problema no es que a ustedes les moleste que 
se haga ahora, el problema es que a ustedes les molesta.

Decía, señor Pastor, que no le parecía moral. Mire, a mí lo 
que me parece inmoral es que un país de una democracia 
avanzada tenga todavía sus cementerios y sus cunetas llenas 
de fosas comunes, y a familiares que llevan más de ochenta 
años intentado recuperar los restos de sus familiares para 
poderlos enterrar con dignidad . Y lo he dicho muchas veces, 
no es recuperar la dignidad de las víctimas, porque las vícti-
mas que fueron las que lucharon por los derechos y las liber-
tades que ahora tenemos nunca perdieron la dignidad; pero 
un país que tiene todavía sus fosas en las cunetas y en los 
cementerios no es digno . Por no hablar también de esas 
madres que todavía hoy intentan localizar a los niños y a las 
niñas que les robaron, que ya empiezan a tener una edad en 
algunos casos que hace cada vez más la dificultad, pues yo 
creo que lo que es inmoral es eso, tener un montón de niños 
y niñas robadas en este país y un montón de restos en las 
fosas sin que los pudieran recuperar sus familiares.

La senyora presidenta:

Muy bien .

Muchas gracias, señora consellera .

Señora Pérez, a continuación, empezamos con los turnos 
de réplica. ¿Grupos que van a hacer réplica? Grupo Popular, 
Vox, ¿alguno más? Ciudadanos.

Muy bien, pues, por un tiempo de tres minutos tendrá la 
palabra el señor García para la réplica del Grupo Vox .

Muchas gracias .
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El senyor García Gomis:

Me van a faltar minutos .

Primero, señora Garijo, debería estar prohibido mentir en 
esta sede parlamentaria . Usted muestra una tabla manipu-
lada del informe de Intra .

Mire a esta pantalla, posición de la Comunidad Valenciana, 
posición ¡quinta!, no la primera. No muestre solamente un 
gráfico; sobre los cuarenta indicadores, solamente apro-
bamos en quince. Y si mira el gráfico –creo que esta es la 
trampa que hace usted–, en transparencia y en recursos 
sanitarios, cero; en transparencia económica de la gestión de 
COVID, cero. Entonces, deje de sacar el gráfico manipulado 
y dígale a su asesor que le saque el bueno, por favor. Vamos 
a empezar por partes.

Mire, nosotros lo que estamos diciendo es que usted tiene 
una conselleria donde gasta de 57, 15 millones en sueldos, y 
35 en cooperación internacional. Es decir, gestionan 57 millo-
nes donde la mayoría van en sueldos; sus directores generales 
–por así decirlo– cobran más dinero del que gestionan.

En transparencia usted sabe…, y no me haga demagogia 
porque la verdad es que la consideraba mejor política que 
que se dedicase a hacer demagogia y debatiría con argu-
mentos, sabe usted perfectamente que desde Vox siempre 
hemos defendido la transparencia. Es más, acuérdese que 
le presenté la alternativa blockchain y que estamos a favor 
de la transparencia y de que se abran todos los cajones. 
Nosotros no somos el Partido Popular, señora Garijo, olví-
dese de eso .

En cooperación internacional vuelve a ser usted la dema-
goga. ¡Ojalá, ojalá!, la cooperación internacional llegue un día 
que sea el presupuesto cero porque no haga falta ayudar a 
esos países. Y eso solamente se conseguirá con trabajo bila-
teral, trabajo en origen. Y estamos a favor de eso, en lo que 
estamos a favor es que sea usted la que lo gestione.

Mire, habla usted de calidad democrática. En el punto 3 de 
su propio presupuesto, en el 126.70 habla de víctimas de 
la guerra civil y del franquismo. Usted siempre que puede 
se dirige solamente a las víctimas del franquismo, obvia lo 
de guerra civil, porque usted hace un sectarismo y frente 
a su sectarismo, concordia; frente a su criminalización de 
las víctimas y el abandono, nosotros decimos concordia y 
búsqueda de todos los desaparecidos, desde la república 
hasta hoy; frente a señalar los totalitarismos y combatir-
los, nosotros señalar a todos y combatirlos a todos, se llame 
comunismo, se llame nazismo o se llame fascismo; frente a 
enfrentar a los ciudadanos por bandos donde lucharon sus 
padres o abuelos, nosotros decimos que concordia, paz, 
reparación y memoria, de todos, señora Garijo, de todos . Eso 
es lo que tenemos que alcanzar.

Usted habla de fake news, usted que apoya al gobierno, que 
salió el señor Fernando Simón y dijo «España no tendrá 
más allá dos o tres casos de coronavirus». Señora, hay que 
combatir las mentiras, hay que combatir a los gobiernos que 
engañan a sus ciudadanos para alzarse con el poder.

Se lo voy a decir bien claro: ¿usted considera la democracia 
cerrar el Congreso con un estado de alarma de seis meses? 

¿Crear un ministerio de la verdad? ¿Esa es la democracia que 
usted quiere vender? ¿Eso es combatir las fake news?

Mire, la diferencia entre usted y yo está muy clara: usted 
es comunista y yo soy anticomunista. Usted es comunista 
porque ha leído a Marx y a Lenin y yo, aparte de leerlos, los 
he comprendido .

Muchas gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien .

Muchas gracias, señor García .

A continuación, por 3 minutos de tiempo, tiene la palabra 
la señora Quiles, por parte del Grupo Ciudadanos para la 
réplica .

La senyora Quiles Bailén:

Gracias, señora presidenta .

Es que no sé ni por dónde empezar.

Ha nombrado usted, por ejemplo, todos los temas de trans-
parencia, que si es que no conocemos a nuestros conseje-
ros de transparencia, que los conocemos, pero a usted por 
ejemplo se le ha olvidado nombrar a nuestra diputada en la 
diputación provincial, Julia Parra, que también lleva transpa-
rencia, a la que el martes viene aquí a que le den un premio 
por su labor en transparencia, cosa que aún estoy esperando 
que le den a usted. A esa se le ha olvidado nombrar.

Pero resulta que es que la transparencia sí está en nuestro 
ADN, el problema no es que no nos gusten las conserjerías 
de transparencia, no nos gusta cómo gestiona usted, no nos 
gusta cómo gestiona usted porque es una conselleria absolu-
tamente vacía de contenido .

Y por supuesto que sé lo que está pasando con las subven-
ciones, pero es que su conselleria es únicamente subvencio-
nes, y para eso digo yo que se pueden repartir entre otras 
áreas y no tener que estar pagando a sus enchufados.

Me dice usted que si queremos eliminar las casas regiona-
les en el extranjero . ¡Ni mucho menos! Yo no he dicho eso, 
yo he dicho que qué va a pasar con las actividades. Si usted 
hubiese trabajado y estudiado su propio presupuesto a lo 
mejor diría: «ese dinero, a ver cómo lo hacemos para que 
sean casas de acogida en el extranjero»; pero, actividades, 
¿qué actividades se iban a hacer, señora Pérez?

Y ya me dice que una tiene que ser seria cuando viene 
aquí. Sí que tiene que ser seria, y tiene que ser seria con su 
trabajo y con su conselleria, pero con lo que tiene que ser 
más seria es con una frase que usted me ha dicho que ya me 
ha rematado, y me dice: «en democracia es muy importante 
la información.» Y lo dice usted, señora Pérez, ¿lo dice usted 
cuando en el estado de alarma estuvimos 74 días esperando 
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que ustedes dieran información de los contagiados a los 
alcaldes de los pueblos? ¿Esa es la transparencia y la demo-
cracia que tienen ustedes? Yo, cuando venga usted a darme 
lecciones tenga la (inintel·ligible) . . .

¿Nos dice usted que es muy importante la información 
cuando no nos dijeron nada de los contratos que se han 
hecho en el COVID? ¿Nos dice usted que es tan importante 
la información en democracia cuando usted ha votado siste-
máticamente en contra de todas las comisiones de investi-
gación aquí? ¿Esas son las lecciones que vienen a darnos? 
¿Nos viene usted a decir que es muy importante la informa-
ción cuando están intentando manipular a todos los medios 
de comunicación y crear leyes para silenciarlos a todos? 
¿Ustedes vienen aquí a darnos lecciones de lo que es impor-
tante en la información? Pues yo, señora Pérez, con todo el 
cariño creo que nos tendrían que dar otras. Ya me ha hecho 
alterarme, pero, bueno, sigo .

Invierten 57 millones este año para objetivos de transpa-
rencia cuando crean una conselleria que además de nombre 
rimbombante no tiene competencias, solo tiene subvencio-
nes . Por eso su estado de ejecución –lo tengo clarísimo– es 
tan bajo, repártalo y no pierda dinero entre los demás.

De presupuestos participativos es que ni voy a hablar 
porque es de lo poco que podía usted haber hecho y no está 
en presupuestos, cuando los vaya a empezar ha terminado 
la legislatura. Es que ni de manera indirecta porque yo creo 
recordar porque por lo menos en la comisión de reconstruc-
ción la gente, las personas, la ciudadanía de la Comunidad 
Valenciana ha estado participando y dando ideas, ¡eh! Y 
fíjese que de las ideas que dieron y de las cosas necesa-
rias ninguna ha tenido que ver con las que usted presenta 
aquí y las que tiene su conselleria, y mucho menos con la de 
aumentar asesores, que eso sí que está bien.

Mientras usted financie esas partidas que no le interesan a 
nadie, pues tenemos solo 800 .000 euros para ayudas direc-
tas a autónomos; menos de cinco millones para ayudas a 
pymes del sector turístico; un recorte, 2 millones, en investi-
gación sanitaria; no hay ayudas específicas para el II plan de 
contingencia en el caso de que nos vuelvan a encerrar; pero 
eso sí, puede usted dormir tranquila porque aquí, en la cola 
del paro, de lo único que se habla seguro ahora mismo es de 
la memoria histórica .

Muchísimas gracias, señora consellera .

La senyora presidenta:

Muy bien .

Muchas gracias, señora Quiles .

A continuación, por un tiempo de 3 minutos, tiene la palabra 
el señor Pastor por parte del Grupo Parlamentario Popular .

El senyor Pastor Llorens:

Pues, muchísimas gracias, presidenta .

Y, consellera, créame que se lo he dicho en sentido literal, no 
en sentido figurado ni en sentido retórico cuando le he dicho 
que es usted una consellera cara . Créame, se lo he dicho en el 
sentido literal, diáfano y transparente. ¿Por qué? Pues porque 
tiene más altos cargos que su predecesor, el señor Alcaraz; 
porque usted tiene más asesores enchufados que su predece-
sor, el señor Alcaraz; porque usted tiene más coste de perso-
nal que su predecesor, el señor Alcaraz, pero curiosamente 
usted tiene menos competencias que las que tenía el señor 
Alcaraz, su predecesor, porque, entre otras cosas por ejemplo, 
usted ha perdido, a favor de la consellera Bravo, la Inspección 
General de Servicios. Por eso le he dicho con toda la nitidez 
del mundo, y no en sentido retórico ni figurado, sino literal, 
que es usted una consellera muy cara. Porque yo no comparo 
con otras comunidades autónomas, yo comparo con su 
predecesor el conseller Alcaraz, y por eso le puedo decir obje-
tivamente que es usted una consellera cara .

Mire, es inaudito que intente usted, señora Pérez, sacar pecho 
de Participación Ciudadana, quien niega participación a uno 
de los colectivos ciudadanos que más están sufriendo y pade-
ciendo en estos momentos, como son los familiares de las 
víctimas de COVID. Eso es inaudito, que usted venga aquí a 
sacar pecho de participación siendo una consellera que forma 
parte de un Consell y de un grupo parlamentario que niega 
la participación ciudadana a un colectivo ciudadano de los 
que más padece y más sufren estos momentos: la Asociación 
de familiares de víctimas de COVID. Es inaudito que intente 
sacar usted pecho . Como le ha dicho otra compañera, en 
materia de transparencia, cuando usted ha votado sistemáti-
camente en contra de comisiones de investigación que hubie-
sen puesto algo de luz y de transparencia en asuntos turbios 
que afectan a sus compañeros de gobierno, incluido el presi-
dente Puig . Y es inaudito, y se lo digo también, señora conse-
llera, que intente usted sacar pecho en materia de transparen-
cia cuando trae hace unas semanas, por la puerta de atrás a 
estas Cortes, una ley que regulará la transparencia. Ha elegido 
usted el sistema menos transparente de los posibles para 
tramitar, no una ley que tenga que ver con otra cuestión, sino 
con la materia de transparencia, ha elegido el sistema menos 
transparente, evitando todos los filtros y todas las garantías 
que se supone si hubiese elegido el proyecto de ley y no la 
proposición de ley –y finalizo, presidenta.

Claro que no me parece moral, no me parece nada moral 
que un gobierno que presenta unas cuentas que ascien-
den a 25.000 mil millones de euros, no dedique un solo euro 
a sus víctimas, a las víctimas de la COVID, y dedique algún 
que otro millón de euros a las víctimas de hechos ocurri-
dos y acaecidos en España hace ochenta años. Claro que 
no me parece moral . Y por eso el grupo parlamentario, se 
lo he dicho antes, le anuncio de nuevo, que presentará una 
enmienda para corregir tal despropósito .

Muchísimas gracias, presidenta .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Pastor .

Y a continuación, para terminar la comparecencia y la 
mañana de hoy, tiene durante 3 minutos el turno la señora 
consellera. Cuando usted quiera.
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La senyora consellera de Participació, Transparència, 
Cooperació i Qualitat Democràtica:

Mire, señor García, yo es que lo siento, pero es que creo 
que le cuesta un poco, eh, le cuesta un poco. Mire, es tan 
fácil, es tan fácil como poner Dyntra comunidades autóno-
mas y le sale, y le sale. ¿Yo no sé lo que está mirando usted? 
¿Sabe? (Veus) Pero desde luego los índices de transparencia 
de todas las comunidades autónomas… Oiga, mire, ¿sabe? 
Es que es un enlace, yo se lo envío después, a ver si así lo 
puede ver con el enlace . (Remors) ¿Entiende?

La primera, con un 92,47 de cumplimiento. Usted se está 
yendo a algo residual. Si es que todos los días igual el chico. 
Pues, mire, ¿sabe? Está clarísimo. Es un enlace, está ahí, no 
es que lo llevo preparado aquí, es que además está aquí, es 
tan fácil como buscarlo.

Y mire, yo no voy a incidir con lo de la misma guerra porque 
es que ya se lo he explicado muchas veces, y yo no vengo 
aquí a debatir sobre usted, sobre si usted es negacionista de 
lo que ha pasado en este país, por desgracia. Y cuando habla 
usted de que nosotros solamente miramos unas víctimas, 
mire, yo he visitado pueblos donde, mire, concretamente, sin 
buscar mucho, el pueblo de Chelva . Yo, Chelva, he estado 
visitándolo y he estado viendo una fosa común en la puerta 
del cementerio, he entrado dentro, y he visto allí a los caídos 
por Dios y por España y por la patria en panteones . O sea, 
mire, ¿será normal que vayamos a sacar los que están en las 
fosas? ¡Que los otros ya están en panteones! ¡Por favor! Y así 
podríamos hablar de muchísimos pueblos .

Señora Quiles, que no le gusta como gestiona mi conse-
lleria . Pues le incido, somos los primeros en transparencia 
por encima de sus cuatro conselleres en materia de trans-
parencia. O sea, que parece ser que lo hacemos bastante 
mejor. ¿No le gusta? Pues peor lo hacen sus compañeros y 
compañeras .

Y respecto a las casas regionales y a las Cevex, eviden-
temente, nosotros para conceder las subvenciones, las 
subvenciones se hacen después de un proyecto y de una 
justificación. Si usted tiene dudas de las actividades que 
haga, yo le animo a que pida los expedientes, que nosotros 
le enseñaremos o le facilitaremos copia, como hacemos en 
todo momento para que usted pueda ver cuáles son las acti-
vidades, tanto de las casas regionales como de los centros 
valencianos en el exterior .

No diga que solamente tenemos subvenciones, es que 
usted misma se contradice, es que me está diciendo a mí 
que es una vergüenza el tema de las exhumaciones, que las 
hacemos directamente desde la conselleria, el tema de las 
identificaciones de ADN, que las hacemos directamente. 
Entonces, pónganse usted de acuerdo, porque ni son todo 
subvenciones ni todo dejan de ser subvenciones . Hay un 
poquito de todo.

Y luego, en las comisiones de investigación. Miren, ustedes 
han llegado a pedir comisiones de investigación para suplir 
las funciones de la OCCI. La OCCI, que es una oficina, que 
además es totalmente autónoma, que se encarga de ver si 
hay incompatibilidades en el caso de las personas que son 
altos cargos, tanto los que están como los que han dejado; 
que además es autónoma, pero que está dentro de mi 

conselleria. ¿Usted qué hace con una comisión de investiga-
ción? ¿Poner en duda lo que hace un organismo totalmente 
autónomo, al que hay que darle la mayor fiabilidad y la 
mayor autonomía? Mire, no es serio, porque todos sabemos 
que en las comisiones de investigación lo que se intenta no 
es precisamente investigar si las cosas se han hecho bien o 
mal, se intentan politizar. Y lo que nos hace falta es organis-
mos externos, serios, que realmente vean si hay un incum-
plimiento en la Ley de incompatibilidades.

Y, señor Pastor, se lo he dicho ya muchas veces, deje de utili-
zar las víctimas de la COVID-19, es una vergüenza como 
usted se burla de las víctimas de la COVID-19 y se burla de 
las víctimas de la memoria democrática.

Dice usted que soy una consellera cara . Mire, caro fue el 
coste de la corrupción de su partido, con más de 4.000 
millones de euros .

Muchas gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señora consellera, señora Pérez.

Pues con esto terminamos las comparecencias de esta 
mañana, y a las cuatro de la tarde tendremos la de la vice-
presidenta, Mònica Oltra.

Y decirle que he comentado con el gabinete del conse-
ller de hacienda la posibilidad de que venga un poquito 
antes, en vez de a las seis de la tarde, pues a las seis menos 
veinte o menos cuarto, por la posibilidad de intentar adelan-
tar la salida y la terminación del día; no ha puesto ningún 
problema. En cualquier caso, los compañeros que lleven 
hacienda que estén atentos, que seguramente empezare-
mos a las seis menos cuarto para poder ganar ahí un tiempo 
y poder salir antes .

Señor Pastor, ¿para qué me pide la palabra?

El senyor Pastor Llorens:

Sí, una cuestión que no tiene que ver con el debate de hoy.

¿A la sesión de esta tarde se puede venir aunque no sea de 
la comisión, se puede asistir?

La senyora presidenta:

Sin ningún problema .

El senyor Pastor Llorens:

Muchas gracias .
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